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Quan fa un parell de mesos el meu veí, en Ramón Casas em 
comunicava que havíeu pensat en mi, com a un dels socis 
més antics, per dirigir-vos unes paraules en aquesta diada, 
em va sorprendre una mica, ja que com tots sabeu, fa molts 
anys que no tinc una participació activa en l'entitat i que hi 
ha socis de la meva època que podrien dir coses que de ben 
segur serien més interessants i menys avorrides que les 
meves. Em va agafar en fred, però tot seguit vaig pensar que 
la Talaia va ser molt important en moments claus de la meva 
joventut, tant per mi, com per la societat vilanovina d'aquells 
temps. 

Dels records d'aquella primera època és del que penso fer els 
comentaris. La història d'aquesta entitat ja està abastament 
documentada, tan dels èxits aconseguits en el camp del 
muntanyisme com de les activitats culturals i no cal entrar-hi. 
Únicament esmentaré aspectes de tipus personal fent un 
petit repàs del que em va marcar més del meu pas per la 
Talaia. 

Quan vaig fer-me soci en la dècada del anys cinquanta, tot 
just inaugurat el primer local social del carrer de sant Pau, 
havia acabat feia poc els estudis a l'Escola Industrial i també 
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el servei militar. En aquella època, al marge de col·laborar en 
diverses activitats vinculades en l'àmbit cultural i social de 
Vilanova, sentia la necessitat de iniciar-ne d'altres que 
substituïssin les passejades monòtones dels meus caps de 
setmana, amunt i avall de rambla. 

Així doncs, vaig entrar a formar part de la Talaia. Ja de bon 
principi vaig sentir-me integrat i molt ben acollit en les 
activitats pròpies de l'entitat com son les 
acampades,travesses i marxes de regularitat, coHaboració 
en l'organització de campaments, algunes sessions de 
diapositives, un curset de topografia, assistir a les classes de 
català d'en Xavier Garcia i poca cosa més. També entro a 
formar part de la junta directiva, primer com a comptador i 
posteriorment com a secretari, entre els anys 1957 i finals 
del 1961 en que per causes familiars deixo la col·laboració 
activa a l'entitat. 

Recordo amb molta estima i una certa nostàlgia aquelles 
sortides,que per sintetitzar-les en un exemple, podrien ser 
les anades als Rasos de Peguera. Es pot dir que anàvem en 
família, junts petits i grans, trobant-nos a l'estació. En aquells 
temps, ningú tenia cotxe i amb les motxilles atapeïdes, 
anàvem cap a Barcelona per agafar el tren fins a Manresa i 
pujar a l'autobús que ens deixava a Berga. Caminàvem fins a 
la font Negra on es dinava i desprès de descansar una mica 
continuàvem pel camí del Pla de Campllong, fotografiàvem 
ell/Pi de les tres Branques" i tot seguit enfilàvem ell/Pas dels 
II~dres" per arribar cansats però alegres al refugi, ja de cara 
al vespre i desprès de quatre hores de camí costèrut. AI matí 
següent, després d'un bon esmorzar, de forquilla i ganivet, 
pujàvem a la Creu del Cabré, admiràvem el magnífic paisatge 
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i buscàvem alguna placa de neu per poder calçar-nos els 
esquis i estrenar-nos en les caigudes, alguns de nosaltres 
encara amb xiruques. 

Ens sentíem en família i es respirava la Talaia familiar. 
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Els Rasos tenen un record molt especial per mi, ja que és on 
vaig conèixer fa més de cinquanta anys una persona sòcia de 
l'entitat i que pocs anys desprès esdevingué la meva esposa. 
La Ramona i jo portem la Talaia al nostre cor. 

De l'ambient de companyonia d'aquells temps, recordo molt 
bé aquells focs de camp en el que cantàvem cançons, unes 
cançons que ara sols he sentit a la guarderia dels meus nets 
quan al festival di fi de curs ens canten el "Joan petit com 
balla" o el "Mireu allà dalt, en els estels que hi ha, un gros 
animal" ... i altres similars. 

Però no us equivoqueu. D'aquestes vivències, que tal vegada 
avui poden semblar per alguns de poc calat, per mi, han sigut 
moments entranyables dels que en guardo un gran record i 
en els que sempre he fet bons amics. 

A la Talaia vaig trobar,doncs, l'ambient que em mancava. 
Uns bons companys, que son la prehistòria de l'entitat, 
alguns presents avui aquí i als que vull expressar la meva 
gratitud, per la seva tenacitat, treball, esforç, valentia i 
sobretot, una gran iI·lusió per consolidar les bases d'aquesta 
magnífica realitat que és avui la nostra Talaia, i tot això es va 
fer en aquells moments difícils en que la repressió per la 
cl:lltura, considerada anti- sistema, era encara força viva. 

Uns quants anys desprès, recordo que portàvem la nostra 
filla gran al local del carrer Anselm Clavé , on el Salvador i la 
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Carme ensenyaven als petits a ballar sardanes i també a les 
primeres sortides especialitzades per infants. Anys més tard 
fèiem amb la Ramona algunes etapes dels GR i les caminades 
populars,fins que els genolls varen dir prou. 

I no us explico mes "batalletes" perquè no acabaríem mai. 

En aquests últims anys, en tertúlies i converses amb 
companys, he fet el comentari i he defensat que la Talaia és 
de llarg, una de les primeres entitats culturals de Vilanova. 
Però pensant-hi més a fons, me he adonat de que ja ho era 
des de la seva fundació, l'any 1955, en que omplí un espai 
que hi mancava a la ciutat. 

La cultura no és acumular coneixements. La cultura penso 
que són sobretot sentiments, sentiments que fan possible 
una societat en la que es pugui viure amb llibertat i gaudir 
d'una bona convivència. La Talaia, amb les seves activitats, 
promou els coneixements però també la convivència, el 
respecte per la nostra llengua i l'estima per la nostra terra, 
en definitiva, uns valors que val molt la pena defensar i més 
que mai en aquets moments en que estem en un seriós risc 
de malmetre'ls. 

AI llarg de la seva història, i sobretot en els primers temps, la 
Talaia ha superat varies vegades" dificultats de tot tipus. Per 
citar-ne alguns exemples, penso en el moment en que va 
aparèixer el cotxe i donava l'impressió que el sentit de 
l'excursionisme s'hauria de replantejar o es perdria. Penso 
t~mbé en la rehabilitació dels dos primers locals socials, amb 
la participació desinteressada de molts socis. 
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I sobretot, per mi, el fet més rellevant de la darrera època ha 
sigut la compra i posterior arranjament d'aquest local, que 
ens dona estabilitat i una base sòlida per encarar el futur. 

Probablement hagin sigut aquestes algunes de les fites més 
importants de l'entitat i que en tots els cassos s'han superat, 
malgrat les seves dificultats, amb un èxit total. 

Avui, la Talaia viu un moment dolç amb una embranzida que 
li pronostica un esdevenidor encara més actiu, en el que les 
seves aportacions a la cultura i al país, aniran en augment. 

Les persones que formem la Talaia, convivim amb diverses 
ideologies, però tenim el denominador comú de la passió per 
la muntanya i n'estic segur de que esperonats per aquest 
sentiment, trobarem sempre les maneres de tirar l'entitat 
endavant, adaptant-la a les noves formes de societat futures 
que ens esperen. 

No puc acabar, sense rendir un sentit homenatge a aquell 
petit grup d'amics, que a l'any 1944, al voltant d'un banc de 
la rambla,van tenir l'encert de sembrar una llavor que va 
arrelar i fructificar fins al dia d'avui i que estic segur, es 
perpetuarà en el futur. 

Gracies per la vostra paciència ... j sobretot ... 

Visca la Talaia i visca Catalunya!!! 


